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中文摘要 

銀行為善盡社會公益責任配合政府政策，讓學生能順利完成學業，而承辦就

學貸款業務，其與一般貸款不同，無需提供擔保品，符合資格條件者即可申貸。

近年來各大專院校競相擴增系所，又遽逢少子化的衝擊，上大學已不在是夢想，

然而受到金融海嘯及經濟不景氣之影響，使得失業率攀升，且大專院校學費又頻

頻調漲，已非一般家庭可以負擔，也使得就學貸款政策對經濟弱勢家庭更顯重要。 

根據教育部 98上下學年度合計統計，高中職以上學生申貸就學貸款人次約

81.7 萬人次，申貸金額約 320 億元，雙雙創下歷史新高。然根據主要承辦就學貸

款業務之台灣銀行資料統計，該行 99年 12 月底逾期放款比率為 0.62%，其中就學

貸款的逾期放款金額為 15.93 億元，佔其逾期放款比率 1.1%，顯示出其就學貸款

逾期放款之嚴重性。有鑑於此，如何降低逾期放款比率、改善放款品質及提升銀

行經營績效，逐成為承貸銀行必須面對的重要課題。 

本研究以國內主要承辦就學貸款業務之銀行其屏東地區高中職以上學校申貸

就學貸款之學生為研究母體，並以欲自 98年 8月 1日起開始還款者為研究對象，

以隨機取樣方式抽取正常戶 3,679 戶，違約戶 1,321 戶，共 5,000 戶做為研究樣

本；並選取 21個可能影響就學貸款違約風險之因子，探討其對就學貸款發生逾期

繳款影響的程度；再透過羅吉斯迴歸模型建立數量化之預警模型，以便估算其發

生違約機率之可能性。 

實證結果顯示：於顯著水準 0.05 下，戶籍地、貸款總額、貸款利率、保證人

類型、學校屬性、學校類型、依法訴催、授權扣款、學雜費減免、低收入戶、申

辦延期、提前清償等 12個研究變數為影響就學貸款是否逾期還款的顯著變數，對

就學貸款違約風險因子具有相當的解釋能力。本研究之模型配適度，在逾期案件

的預測準確率為 92.43%，在正常案件預測的準確率為 98.18%，整體之預測準確率

為 96.66%，其對未來承作就學貸款業務之銀行，應有相當之助益。 

 

關鍵字:  就學貸款、逾期放款、羅吉斯迴歸、風險評估、配適度、預測準確性 
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Abstract 
Banks undertook the service of student loan in order to fulfill the responsibility of 

the social welfare, to support the government’s policy and to assist the students to 

complete their education. Different from all other loan services, the student loan service 

is provided to the qualified applicants without a guarantee. Due to the expansion of the 

educational institutions and the impact of low birth rate; it is no longer a dream to go to 

university. However, the recent financial and economical crisis caused the raising of the 

unemployment rate and the increasing of the tuition fees; the average income families 

are not able to afford the high education cost.Therefore, the student loan service is 

becoming more critical to the financially disadvantaged families. 

According to the statistics of the Department of Education in School Year 98, the 

number of the students who applied the student loans was 817,000 and the total amount 

of the loan was about 32 billion. Both of them have reached the recorded high. Based on 

the statistics of the student loan in the Bank of Taiwan at the end of December, 2011- 

the NPL ratio was 0.62%, the amount of the overdue loans was 1.593 billion, and its 

NPL ratio was 1.1%. This showed the problem of the overdue loans was very severe. 

Therefore, how to reduce the NPL ratio, improve the quality of educational loan and 

achieve the performance of the bank are becoming the important issues to the banks.  

This study is based on the domestic major banks for the student loan and targets 

on the students of high school and above who applied the student loans in Pingtung area. 

Also it focuses on the students who have repaid the loans since August 1st, 2009 as the 

study candidates. This study randomly selected 5,000 samples which consisted of 3,679 

of the normal cases and 1,321 of the default cases. This study established 21 possible 

causes of the student loan default risks. It analyzed the degree of impact to the 

occurrences of late payment of the loan and predicted the probability of the possible 

default through the logistic regression analysis. 
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This study shows: the significance of this study is 0.05, birthplace、amount of the 

loan、interest rate、the type of guarantors、the attributes of schools、the type of 

schools、tell to catch up in accordance with law、pre-authorized withdrawal、the 

reduction of tuition and schooling、low income earners、the application for extension 

payment and early repayment are the 12 possible significant factors that will affect 

the delay payment of the loan. These factors provide a very significant explanation of 

the default of the student loan.Of the fitted logistic regression model in this study, to 

the default cases is 92.43%, to the normal cases is 98.18% and the overall accuracy is 

96.66%. This study shall benefit to the banks and will greatly assist the lending 

service in the future.  

 

Keywords: Student loan、Loan default、Logistic regression、Risk evaluation、

Goodness of fit、Accuracy of prediction 
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